
 

سرویس سیاسی - نماینده سمیرم در مجلس 
شورای اسلامی و عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
می گوید: اعتماد در جامعه زمانی صورت می گیرد 
که دولت در اجرا، نتایج مثبت کارهایش را نشــان 
دهد و مردم ببینند که سفره هایشــان بزرگ تر شده 
اســت. تا وقتی که مردم عمل مسئولان را منطبق بر 
شعاریشان نبینند، حتماً تاثیر منفی آن در انتخابات 

دیده خواهد شد.
اصغر سلیمی نماینده سمیرم و تایید صلاحیت 
شده برای انتخابات مجلس دوازدهم درباره وضعیت 
جامعه و فضای سیاسی کشور در آستانه انتخابات 
خبرگان و مجلس شــورای اسلامی صحبت کرده 

است.
- یکــی از موضوعاتی که مــورد اتفاق نظر 
مسئولان عالی نظام است، بحث مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات ۱۱ اســفند اســت. بدون شک 
مشارکت حداکثری در انتخابات، تضمین امنیت و 

آسایش و توسعه کشور خواهد شد.
- یکی از عوامل موثر در مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات این اســت که آیا مســئولان به 
وعده هــای خود عمل کرده انــد یا خیر؟ از طرفی، 
وضعیت اقتصادی و معیشــتی حاکم بر کشــور و 
زندگی مــردم، مهم ترین دغدغه عمومی اســت. 
مســئولان باید نگاهی به کارنامــه خود بیندازند و 
ببینند آیا توانستند تورم و گرانی را کنترل کنند یا نه؟
فســاد عامل عدم مشــارکت مردم در 

انتخابات است
- مــردم انتظــار داشــتند دولــت، نظارت 
جدی بر بازار داشــته باشــد. با توجه به اینکه آقای 
رییس جمهــور، زمانــی در راس قوه قضاییه بوده، 
انتظار مردم در برخورد با فساد و تخلف این بود که 
ریشه های این انحرافات خشک شود تا موضوعات 
اصلا به قوه قضاییه کشــیده نشــود. وقتی فساد ها 
در کشــور به رسانه ها کشیده می شود، گله مندی و 
دلسردی مردم را به دنبال خواهد داشت و این جزو 

موضوعاتی اســت که می تواند باعث عدم  تحقق 
مشارکت حداکثری در انتخابات شود.

- مجلس حدود دو ســال اســت که واردات 
خودرو های خارجی را تصویب کرده، اما همچنان 
دولت اقدام خاصی در این باره انجام نداده اســت. 
وقتی مردم می بینند که می توانند خودروی باکیفیت تر 
و با قیمت پایین تر سوار شوند، اما دولت کارشکنی 
می کند، قطعاً برایشــان ناراحتــی ایجاد می کند. از 
طرفی، ما قانون جهش تولید مســکن را تصویب 
کردیم، اما خروجی کار حاکی از ساخت سالی یک 
میلیون مسکن در کشور نیست؛ یا مثلًا در موضوع 
ازدواج و فرزندآوری تلاش هایی از سوی مجلس 
صورت گرفت، ولی با وجود مشوق ها، آمار هایی که 

انتظار داشتیم، محقق نشد.
- برخــی از مردم، معدل لازم حســاب برای 
گرفتــن وام را دارند، ولی تســهیلات خرد هم به 
آن ها داده نمی شود. وعده های بر زمین مانده دولت 
و مشــکلات اقتصادی که همه شــاهد آن هستیم، 
پاشــنه آشیل انتخابات پرشور در ۱۱ اسفند است و 
انتظار داریم دولت در همین شش هفته باقی مانده تا 
انتخابات، مسیر هایی را ایجاد کند تا مردم اعتماد از 

دست رفته شان برگردد.
مردم فکر می کنند مجلس بی خاصیت 

شده است
- برخی می گویند مجلس بی خاصیت شــده 
است و حتی بعضی از قوانین، خیلی توسط دولت 
اجرا نمی شود و مجلس هم نتوانسته دولت را مجبور 
به اجرای آن قوانین کند. در این جا تا حدی من حق 
را بــه مردم می دهم، ولی بایــد بگویم در موضوع 
قانون گذاری، مجلس وظیفه خود را به نحو احسن 
انجام داده است و در بحث نظارت هم، تمام تلاش 
خود را به کار بســت. مثلًا مــا در مجلس یازدهم، 
وزیر صمت را استیضاح و عزل کردیم، اما تا زمانی 
که دولت اراده همکاری نداشــته باشد، این کارها، 
دور باطل می شود. مگر چقدر می توان پروسه های 

طولانی اســتیضاح را ادامه داد؟ حال اســتیضاح و 
عزل هم اتفاق بیفتــد و ما از این اهرم های نظارتی 
خود استفاده کنیم؛ خب اگر بهبود در خروجی کار 

صورت نگیرد، چه فایده؟
اگر رئیســی پلتفرم ها را فیلتر نکرده 

بود، نگران مشارکت نبودیم
- آقــای رییس جمهــور در ایــام انتخابات، 
وعده های زیادی داد. او گفت من خودم برای عزل 
مدیران ناکارآمد وارد صحنه خواهم شد یا مثلًا برای 
مردم مسکن می سازیم، سرعت اینترنت را افزایش 
می دهیم و پلتفرم ها را فیلتر نمی کنیم. خب اگر این 
وعده های بر زمین مانده تا امروز انجام می شــد، تا 
حدی زیادی خیالمان از مشارکت حداکثری مردم 

در انتخابات راحت بود.
- در برخــی کشــورها، انتخابات ریاســت 
 جمهــوری و مجلس همزمان انجام می شــود که 
این رویه از نظر من، پســندیده تر است. وقتی مردم 
خروجی کار دولت و مجلس را می بینند و رضایت 
ندارند، همزمان نسبت به تغییر هر دو اقدام می کنند. 
در این رویه دیگر نمی توان گفت حالا صبر کنید تا 
دولــت تغییر کند تا خروجــی کار های ما هم دیده 

شود.
ایــراد مجلس یازدهم درخواســت از 
رئیسی برای کاندیداتوری در انتخابات بود

- یکــی از ضعف های مجلــس یازدهم این 
بود که ۲۲۰ نماینده برای حضور آقای رئیســی در 
انتخابات ریاست جمهوری، نامه امضا کردند. این 
اتفاق در این ســطح، برای اولین بار و به نوعی یک 
جور چک سفید امضا دادن به رییس جمهور بود. در 
ادامه احساس شد که این نماینده ها دیگر نخواستند 
به خاطر برخی مسائل، با دولت شاخ به شاخ بشوند. 
با این تفاسیر، اگر مردم به صورت جدی در صحنه 
انتخابات حاضر شوند و افرادی را با رای بالا، راهی 
مجلس کنند، حتماً تاثیر تلاش آن ها بر کار دولت، 

بیش از پیش به چشم خواهد آمد.

نماینده مجلس:

اگر رئیسی پلتفرم ها را فیلتر نکرده بود، نگران 
مشارکت نبودیم
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عباس عبدی در پاســخ به سعید 
لیلاز نوشت: هنگامی که برای واردات 
ارز نیمایی ۲۸۵۰۰ تومانی تخصیص 
می دهید، کافی اســت برای واردات 
یــک کالا، قیمت گران تــری از بازار 
جهانی تعیین شــود. مثلا به جای هر 
کیلــو یک دلار آن را کیلویی ۱.۵ دلار 
وارد کنند. طبیعی اســت که اضافه بر 
یک دلار را در جای دیگری در خارج 
به حســاب خــود می ریزند و جنس 
گران وارد می شود. در داخل هم آن جنس را براساس همان قیمت ۱.۵ دلار و 
با تبدیل به ریال به قیمت ارز آزاد می فروشــند. این مقدار در کل واردات رقم 
بسیار زیادی خواهد شد. بخشی از فساد در ماجرای چای دبش به این صورت 

رخ داده است.
عباس عبدی نوشت: این پرسش را از سازمان برنامه و بودجه مطرح کردم 
که اگر رشــد اقتصادی کشور در ســال گذشته ۵ درصد و امسال نیز تاکنون ۷ 
درصد بوده اســت، پس چرا این رشد نصیب مردم و حقوق بگیران نمی شود؟ 
چرا حقوق آنان متناسب با تورم به اضافه رشد اقتصادی افزایش پیدا نمی کند؟ 

سهل است که کاهش هم می یابد، کاهشی که شدید هم هست.
 پیرو این یادداشــت و با توجه به اینکه به احتمال قوی ســازمان برنامه یا 
دیگر مقامات اقتصادی پاســخ آن را یا نمی دانند یا نمی دهند، دوســت گرامی 
آقای سعید لیلاز تماس گرفتند و علت این پدیده را توضیح دادند. آقای لیلاز 
معتقــد بود که این وضعیت را مارکس در آثار خود به خوبی توضیح داده بود، 
ولی در ده سال پیش به وسیله توماس پیکتی در کتاب »سرمایه در قرن بیست 
و یکم« به طور دقیق و مفصل شرح داده شده است. اینکه چگونه طی چند دهه 
اخیر رشــد اقتصادی در غرب بسیار سریع تر از رشد دستمزد های کارگران و 

حقوق بگیران افزایش یافته است.
 این توجیه می تواند درســت باشــد ولی لزوما همه ماجرا نیست. در این 
یادداشــت ســعی می کنم که حالات گوناگون این پدیده از جمله نکته فوق را 
توضیح دهم. البته پدیده موجود در ایران یک تفاوت مهم با روند اقتصاد غرب 
دارد و اینکه آنجا رشد اقتصادی مثبت بوده ولی سهم تعداد اندک سرمایه داران 
و شــاید یک درصدی طبقه بالا، خیلی بیش از ۹۹ درصد مردم بوده اســت، در 

حالی که در اینجا ماجرا فرق می کند. 
اگر این اســتدلال درست باشد، آن یک درصد بالا، سهم زیادی می برد و 
سایرین نه سهم کمتر، بلکه دچار رشد منفی می شوند. این پدیده در چند حالت 
رخ می دهد؛ اولین حالت می تواند فرار سرمایه از کشور باشد. در واقع به علت 
وجود تفاوت میان قیمت ارز رسمی با ارز در بازار آزاد و نیز مشکلات سیاسی 
و اجتماعی، بســیاری از صاحبان ثروت می کوشــند که ثروت خود یا حداقل 
بخشــی از آن را خارج کنند. راه آن نیز روشن است. هنگامی که برای واردات 
ارز نیمایی ۲۸۵۰۰ تومانی تخصیص می دهید، کافی اســت برای واردات یک 
کالا، قیمت گران تری از بازار جهانی تعیین شود. مثلا به جای هر کیلو یک دلار 
آن را کیلویی ۱.۵ دلار وارد کنند. طبیعی است که اضافه بر یک دلار را در جای 
دیگری در خارج به حســاب خود می ریزند و جنس گران وارد می شــود. در 
داخل هم آن جنس را براساس همان قیمت ۱.۵ دلار و با تبدیل به ریال به قیمت 

ارز آزاد می فروشند. این مقدار در کل واردات رقم بسیار زیادی خواهد شد.
 بخشــی از فســاد در ماجرای چای دبش به این صورت رخ داده اســت. 
در صادرات کالا عکس این را می توان انجام داد و از شــرّ بازگرداندن همه ارز 
صادراتی خلاص شد. این تفاوت ها به جیب عده ای اندک می رود و از کشور 
هم خارج می شود. این راه اول.  راه دوم این است که افزایش تولید کلا منجر به 
پول نشود. به طور مشخص در مورد نفت این مساله صادق است. افزایش تولید 
نفت موجب افزایش رشد اقتصادی می شود. اگر نفت تولید و صادر شود ولی به 
قیمت جهانی فروخته نشود یا پول آن برنگردد، این را در رشد اقتصادی محاسبه 
نمی کنند؛ لذا نوعی اتلاف منابع هم در اینجا وجود دارد.  راه سوم، رانت است. 
بخش مهمی از تولیدات ایران از طریق رانت توزیع می شود. به ویژه در صادرات 
و واردات. بخش ارزی آن روشــن است که گفته شد، ولی در بخش ریالی هم 

رانت ها بسیار فراوان است و این رانت ها نصیب افراد معدودی می شود.
 راه چهارم هم خروج ســرمایه از طریق خرید ارز و ارســال آن به خارج 
است. این رقم نیز سنگین است. برخی برآورد ها میان ۱۰ تا ۲۰ میلیارد دلار و 
بیشتر خروج ارز در سال را اعلام کرده اند و بالاخره به هم خوردن موازنه سهم 

سرمایه و زمین با سهم نیروی کار در ارزش افزوده است.
 از هر ۱۰۰ واحد ارزش افزوده بخشی نصیب نیروی کار می شود، بخشی 
برای سرمایه و بخشی هم برای زمین و امکانات است. با وضعیت فعلی سهم 
نیروی کار در حال افول اســت و به افزایش نابرابری خواهد انجامید. بنابراین 
دولت محترم لازم اســت که برای این چند شیوه فکری کند، البته اگر بخواهد 
فکری کند نه با زور که با برنامه ریزی و سیاســتگذاری اقتصادی تا مردم نیز از 

این رشد اقتصادی تا حدی بهره مند شوند.

سرویس سیاسی - عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: رقم افزایش 
حقوق ها باید در زمان تصمیم گیری تا حد امکان به تورم نزدیک شود و این 

یک تکلیف قانونی است.
کیومرث ســرمدی واله عضو کمیســیون اجتماعی مجلس در رابطه با 
موضوع تعیین افزایش حقوق کارگران توسط شورای عالی کار، گفت: بارها 
تاکید کردیم یک وظیفه قانونی اســت و تکلیف اســت که متناسب با تورم، 
حقوق و دستمزد در دو بخش کارگری و کارمندی مورد توجه قرار گیرد. در 
کنــار آن یــک واقعیت هم به صورت عینی وجود دارد که ما باید به آن توجه 

داشته باشیم که دولت با مشکلات و مضایق شدید درآمدی مواجه است.
وی ادامه داد: طبیعی اســت اینکه بگوییم حتما باید متناســب با تورم 
افزایش حقوق اعمال شود، خب نشده است و امکان آن شاید وجود نداشته 
باشد اما به هر جهت اعداد ما در زمان تصمیم گیری باید تا حد امکان به تورم 

نزدیک شود و این یک تکلیف قانونی است.
نماینده مردم اسدآباد در ادامه عنوان کرد: ما در بحث حقوق و دستمزد 
کارگران دو ســال قبل یک افزایش ۵۷ درصدی داشتیم که به نوعی در خیلی 
جاها اعتراضاتی بود که این افزایش بیش از حد بود و مخصوصاً کارفرمایان 
و ســرمایه گذارانی که کارفرما بودند اعتراض داشتند، به دنبال آن افراط، در 
سال گذشته یک تفریط ایجاد شد و کارگران دچار مشکلاتی در بحث درآمد 

و معیشت خود شدند.
وی تصریح کرد: به نظر من امسال حتما باید شورای عالی کار که وظیفه 
تعیین حقوق کارگران را برعهده دارد، توجه داشــته باشــد که با ۱۸ درصد 
و ۲۰ درصد مشــکلات کارگران حتی به صورت متوســط و زیرمتوسط هم 

حل نمی شود.
عضو کمیســیون اجتماعی خاطرنشان کرد: پیشنهاد ما در بحث افزایش 
حقــوق کارمندان هم ۲۵ درصد و بالاتر بود که در تلفیق ۲۰ درصد تصویب 
شــد و باید ببینیم که در صحن مجلس این تصمیم چه سرنوشتی پیدا می کند 
امــا در بحث کارگران هم معتقدیم که در کمترین حالت نباید پایین تر از ۲۵ 

درصد باشد.

جواب عباس عبدی به لیلاز :

این همه ماجرا نیست

سرمدی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس  :

تصمیم گیری بر اساس تورم، یک 
تکلیف قانونی است

ســرویس سیاسی - سخنگوی 
جبهه اصلاحات گفــت: تنها ابزار ما 
گفت وگو اســت و ما آماده گفت وگو 
هستیم. اما بستر گفت وگو را حاکمیت 
باید فراهم کند. تا به امروز فرصت هایی 
به وجود آمده و اصلاح طلبان پیشنهادات 
خــود را درباره آنچه که مطالبات مردم 
بوده و می توانســته راهگشــا باشد و 
کشور را از این شــرایط خارج کند تا 
شــرایطی برای انتخابات آزاد و رقابتی 
فراهم شود، ارائه کردند اما متاسفانه به 

آن توجهی نشده است.
جواد امام سخنگوی جبهه اصلاحات درباره جزئیات راهبرد انتخاباتی جبهه 
اصلاحات گفت: این راهبرد مربوط به انتخابات آتی است، اما اینکه تصمیمی در 
خصوص برنامه و چگونگی حضور یا عدم مشــارکت در این جلسه گرفته شده 
باشد خیر. اما در این راهبرد وضعیت اصلاح طلبان و مشی اصلاح طلبی و آنچه که 
از حقوق ملت، قانون اساسی، نقش مردم و نقش محوری جامعه در ارتباط با آرای 
عمومی و برنامه های اصلاح طلبی الهام گرفته و محدودیت هایی که خلاف قانون 

اساسی مانع نقش آفرینی مردم و مغایر با مصالح ملت است، برشمرده شده است.
وی ادامه داد: ما معتقدیم در وضعیت موجود، مطالبات مردم چندان موردتوجه 
نیست و مردم در تحقق مطالبات شان ناکام ماندند. عدم توجه به حوادث سال های 
اخیر و مشکلات فزاینده ای که در حوزه های اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و حتی 
محیط زیســتی براثر ناکارآمدی و ناتوانی ها بر این حجم از نارضایتی ها افزوده و 
شرایطی را فراهم کرده که تسلط بیشتری را در مقابل خواست مردم ایجاد کرده و با 

برخی برخوردها شکاف بین جامعه و حاکمیت را عمیق تر کرده است.
وی افزود: آن چیزی که در فرآیند اصلاح قانون انتخابات شــاهد بودیم، این 
بود که شــرایط محدودتر و بسته تر شد و عملا انتخاب مردم صدمه دیده است. با 
رویکردهای انحصارطلبانه  در دوره اخیر، صحنه رقابت تا حدودی از بین رفته و 
عملا نهاد انتخابات بی موضوع شــده است. اینها مواردی است که در تبیین وضع 
موجود به آن پرداخته شــده است. روند یکدست سازی منجر به حذف نیروهای 
منتقد و توانمند در همه عرصه ها شده و ما در چندسال اخیر شاهد کاهش مشارکت 
مردم هستیم. نتیجه  آن هم مجلسی است که پیش روی ما است که به عنوان یک نهاد 
انتخابی، قادر به انجام آن کارویژه و منحصر به فردی که باید در حوزه قانونگذاری 
انجام دهد، نبوده و با تشــکیل شــوراهای بالادستی و نهادهای موازی عملا حق 
قانونگذاری و نظارت مخدوش و مجلس از آن جایگاه خودش خارج شده است.

این عضو جبهه اصلاحات تصریح کرد: بحث ما در این ســند آن اســت که 
انتخابات باید معنا پیدا کند و نهادهای انتخابی در جایگاه خودشــان قرار بگیرند 
و نهادهای مدنی از انفعال خارج شــوند. ما باید برای آنکه حاکمیت به مشارکت 
جامعه احترام بگذارد، تلاش کنیم تا اداره امور به مردم واگذار شود و حقوق جامعه 

به رسمیت شناختن این حق است.
جواد امام در پاسخ به این سوال که تصمیم جبهه اصلاحات برای انتخابات 
چیست، گفت: تصمیم جبهه اصلاحات این است که ما باید تلاش کنیم تا حاکمیت 
شرایطی را فراهم کند که انتخابات معنا پیدا کند و اگر انتخابات آن جایگاه و لوازم 
خود را که باید از آن برخوردار باشــد، پیدا نکند و شــرایط حضور همه سلایق و 
جریانات سیاســی و تشویق و آشــتی مردم با صندوق فراهم نشود، عملا جبهه 

اصلاحات نمی تواند در آن مشارکتی داشته باشد.
سخنگوی جبهه اصلاحات درباره آنکه آیا این جبهه در انتخابات لیستی ارائه 
نخواهد کرد، گفت: برنامه ما تا لحظه آخر آن اســت که تلاش کنیم تا حاکمیت 
شرایطی را فراهم کند که به قهر مردم پایان داده شود. حاکمیت باید تلاشی در جهت 
تجدیدنظر در قوانین و رویه های گذشته که باعث ناامیدی و یاس مردم شده است، 
انجام دهد. در صورتی که این کار را انجام دهد، ما هم باید تلاش کنیم تا مردم به 
این قهر پایان دهند. این مسیر دو سویه است؛ سوی اول وظیفه حاکمیت و سوی 

دوم مربوط به جریانات سیاسی است. 
امام در پاســخ به این ســوال که آیا اصلاح طلبان برای تجدیدنظر در بررسی 
صلاحیت ها گفت وگوهایی انجام داده اند، گفت: تنها ابزار ما گفت وگو اســت و 
ما آماده گفت وگو هســتیم. اما بســتر گفت وگو را حاکمیت باید فراهم کند. تا به 
امروز فرصت هایی به وجود آمده و اصلاح طلبان پیشنهادات خود را درباره آنچه 
که مطالبات مردم بوده و می توانسته راهگشا باشد و کشور را از این شرایط خارج 
کند تا شرایطی برای انتخابات آزاد و رقابتی فراهم شود، ارائه کردند اما متاسفانه به 

آن توجهی نشده است. 
وی در پاســخ به این سوال که این پیشنهادات به چه کسانی ارائه شده است، 
گفت: ما در جلساتی که با رئیس جمهور و خانه احزاب داشتیم و همچنین همزمان 
با اعتراضات سال گذشته در نشست هایی که در شورای عالی امنیت ملی و نهادهای 

مسئول داشتیم، پیشنهادات خود را ارائه کردیم. 
ســخنگوی جبهه اصلاحات در پاسخ به این سوال که شورای نگهبان اخیرا 
صلاحیت هزار نفر از نامزدهای انتخابات مجلس شورای اسلامی را تایید کرد آیا 
از جناح اصلاح طلب در این لیســت نامزدی وجود دارد، گفت: اطلاعاتی در این  
موضوع ندارم. اما قبل از آن، ســخنگوی ستاد انتخابات وزارت کشور اعلام کرد 
۱۵۸۰ نفر از اصلاح طلبان تأیید صلاحیت شــدند کــه ما اطلاعات آن را نداریم. 
 فکر می کنیم آن ها چیزی به اسم اصلاحات تولید یا وارد کردند وگرنه ما بی اطلاع 

هستیم.
امام در پاسخ به این سوال که چه احزابی از جبهه اصلاحات در انتخابات ثبت 
نام کردند، گفت: اطلاع دقیق ندارم اما سخنگوی حزب ندای ایرانیان اخیرا اعلام 
کرد، طبق آماری که از افراد، احزاب و جریانات مختلف که خودشان را اصلاح طلب 
معرفی کرده بودند اخذ شده، ۶ نفر از ۴ حزب تایید صلاحیت شدند. در احزابی که 
نام بردند حزب اعتدال و توسعه هم بود اما این حزب عضو جبهه اصلاحات نیست. 

سرویس سیاسی - نماینده مردم مهریز در مجلس در تذکری انتقاد کرد که 
معلمان طرح حمایتی ۳ تا ۴ ماه حقوق نگرفته اند و رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در پاسخ به ایشان تأکید کرد که تأمین منابع در حال انجام است و در روزهای آینده 

پرداخت ها شروع می شود و مطالبات آنان تسویه خواهد شد.
محمدرضا صباغیان بافقی در نشســت علنی مجلس شــورای اسلامی در 
تذکری با انتقاد از اینکه معلمان حمایت ۳ تا ۴ ماه حقوق نگرفته اند، گفت: متأسفانه 
فکر می کنم این افراد بردگانی هستند که باید بردگی کنند و این افراد حتی به آموزش 
و پــرورش مراجعــه کردند اما به آنها گفتند مجانی باید کار کنید و ما پولی نداریم 
پرداخت کنیم. نماینده مردم مهریز و بافق و بهاباد و خاتم و ابرکوه در مجلس ادامه 
داد: تقاضــا داریــم صحرایی؛ وزیر آموزش و پرورش وضعیت این افراد را تعیین 
تکلیف و حق آنها را استیفا کند؛ اگر به ما نمایندگان سه ماه حقوق ندهند، چه اتفاقی 
می افتد. این افراد جزء ملت ایران هستند و باید در اسرع وقت وضعیت آنها تعیین 
تکلیف شود. داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه در مورد وضعیت معلمان 
طرح حمایتی گفت: این افراد در ابتدای امسال بدون فرآیند جذب به کارگیری شدند 
و پرداخت ها هم اندکی با تأخیر مواجه شده و علت آن است که آموزش و پرورش 
باید اطلاعات آنها را احصاء و به ما گزارش می داد. وی ادامه داد: هفته گذشته در 
جلســه ای با سازمان اداری و استخدامی موارد را شناسایی کردیم و مشخص شد 
حدود ۲۶ هزار نفر نیروی خرید خدمتی به کارگیری شــدند که بار مالی جذب 
آنان ۲۷۰ میلیارد تومان است؛ تأمین منابع در حال انجام است و در روزهای آینده 

پرداخت ها شروع می شود و مطالبات آنان تسویه خواهد شد.

جواد امام سخنگوی جبهه اصلاحات:

حزب اعتدال و توسعه عضو جبهه 
اصلاحات نیست

صباغیان نماینده مردم در مجلس:

معلمان طرح حمایتی ۳ تا ۴ ماه حقوق 
نگرفته اند

همه چیز درباره روش های تبدیل 
پلاک منطقه آزاد به پلاک ملی

سرویس سیاسی - دولت سیزدهم سال گذشته 
مصوبه ای در رابطه با پلاک گذاری خودروهای منطقه 
آزاد با هدف وارد شدن خودروهای خارجی موجود 
در مناطــق آزاد به بازار خودرو کشــور ارائه کرد اما 
این امر، با ایــرادات  هیات تطبیق مصوبات مجلس 
به این مصوبه، محقق و اجرایی نشــد و بدین ترتیب 
شــماره گذاری خودروهای مناطق آزاد از دســتور 
کار دولت خارج شــد و  اواخر فروردین ماه امسال، 

سخنگوی دولت این موضوع را رسماً اعلام کرد.
پس از گذشــت حدود ۹ ماه، سه شنبه )۱۹ دی 
ماه(، محمــد مخبر- معــاون اول رئیس جمهور- 
موضوع "آزادســازی پلاک گذاری ملی خودروهای 
مناطق آزاد" را بــه وزارتخانه های صمت و اقتصاد، 
ســازمان ملی اســتاندارد ایران، دبیرخانه شــورای 
عالی مناطــق آزاد تجاری و دیگر نهادهای ذیربط را 
ابلاغ کرد که بر اســاس آن مجوز پلاک گذاری ملی 

خودروهای مناطق آزاد صادر شده است.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
ضمن اشــاره به مصوبه واردات خودروها به کشور، 
خاطرنشــان کــرد: در حال حاضر امــکان واردات 
خودروهای پلاک مناطق آزاد به ســرزمین اصلی با 
پرداخت عوارض قانونی فراهم شده و این خودروها 

می توانند به پلاک ملی تبدیل شوند.
عبدالملکــی با بیان اینکــه موضوع خودرو در 
مناطق آزاد بــه دو بخش واردات خودروهای پلاک 
منطقه آزاد به ســرزمین اصلی و واردات خودروهای 
نو به مناطق آزاد تقسیم بندی می شود، گفت: در بحث 
دوم که مربوط به واردات خودروهای نو به مناطق آزاد 
است، از حدود دو هفته گذشته، هیات وزیران مصوبه 
مربوطه را ابلاغ کرده و بر این اســاس، خودروهای 
برقی و هیبریدی تا ســقف ۴۰ هزار دلار می توانند به 
مناطق آزاد وارد شوند؛ همچنین خودروهای احتراقی 
به ازای هر یک خودرویی که از منطقه آزاد به سرزمین 

اصلی وارد می شــود، اجازه  واردات یک خودرو به 
منطقه آزاد با ســقف ۲۰ هزار دلار بر اساس مصوبه 

هیئت وزیران داده شده است.
گفتنی اســت که طی روزهای اخیر، نمایندگان 
مجلس نیز پلاک گذاری ملی خودروهای مناطق آزاد 
را اقدامی مثبــت توصیف کرده و معتقدند که با این 
اقدام بالغ بر حدود ۵۰ هزار دســتگاه خودرو موجود 
در این مناطق وارد سرزمین اصلی می شود که می تواند 
تاثیر به سزایی در ایجاد تعادل عرضه و تقاضا شود و 

بخشی از ناترازی تولید و تقاضا را جبران کند.
برخــی هــم معتقــد کــه ایــن خودروها از 
اســتانداردهای مناسبی برخوردار هستند، بنابراین با 
اجرایی شدن پلاک ملی برای این خودروها، اتفاقات 
خوبی در حوزه محیط زیست نیز رقم خواهد خورد 
و منجر به کاهش مصرف ســوخت می شود. ضمن 
اینکه پلاک گذاری ملی خودروهای مناطق آزاد قطعا 
تاثیری در تعدیل قیمت خودرو در بازار آزاد خودرو 

خواهد شد.
تخصیص پلاک ملی به خودروهای مجاز 
به تردد تا پیش از ابلاغ آیین نامه نیز بلامانع 

است
در حالیکه برای برخی این ســوال پیش آمده که 
تکلیــف پلاک خودروهایی که پیش از ابلاغیه اخیر، 
مجــاز به تردد با پلاک مناطــق آزاد در همین مناطق 
بودند، چه خواهد شــد و آن هــا نیز می توانند پلاک 
ملی دریافت کنند، لازم به تاکید اســت که طبق آنچه 
کــه در آیین نامه اجرایی بند ث تبصره ۷ ماده واحده 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور تصویب شده، 
شماره گذاری  ملی و واردات به سرزمین اصلی برای 
خودروهایی که تا پیش از ابلاغ این آیین نامه، مجاز به 
تردد در مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی 

بوده اند، مجاز اعلام شده است.
بر این اســاس از این  پس این امکان وجود دارد 

که خودروهای وارد شده از طریق مناطق آزاد و مناطق 
ویژه اقتصادی می توانند پلاک ملی دریافت کنند.

در ادامــه به روند فرآیند تبدیل پلاک آزاد به 
پلاک ملی خواهیم پرداخت:

در وهله اول باید گفت از گذشته، مرسوم بوده که 
در مناطق آزاد و مناطق ویژه اقتصادی، خودروهایی 
با پلاک آزاد به صورت قانونی، مجاز به تردد  باشــند 
اما با وجود این حق قانونی، پلاک آزاد همواره مورد 
انتقاد واقع می شــود و دلیل آن عدم توانایی پیگیری 
قانونی، عدم پــردازش و پرداخت مالیات و... برای 
این خودروها مطرح شــد؛ براین اساس راه حل این 
مشکل را تبدیل پلاک آزاد به پلاک ملی برشمرده اند.

به طور کلی، پلاک آزاد به این معناســت که این 
خودروها با این پلاک می توانند در مناطق مشخصی 
از کشــور، بدون اینکه نیاز بــه پرداخت هزینه های 
مربوط به تغییر پلاک، بیمه و مالیات داشــته باشــد، 
تردد داشــته باشند؛ البته این تردد فقط مختص همان 
منطقه )همچون تردد در جزیره کیش( اســت و تردد 

خارج از محدوده مشخص، ممنوع است.
برای تبدیل پــلاک آزاد خودرو به پلاک ملی، 
نیاز به طی فرآیندها و روندی قانونی است؛ همچون 
روند کلــی تعویض پلاک در کشــور، برای تبدیل 
پلاک آزاد به پلاک ملی نیز بایستی در گام نخست، به 
سامانه راهور )سامانه اینترنتی پلاک( مراجعه کرده و 
برای ثبت درخواســت به صورت آنلاین اقدام و فرم 
مربوطه را تکمیل کنند؛ در این فرم اطلاعاتی همچون 
اطلاعات شخصی مالک خودرو، شماره پلاک فعلی 

خودرو و... است.
پــس از تکمیل فرم، متقاضی بایســتی هزینه 
تعویــض پلاک را بر اســاس قوانیــن و مقررات، 
پرداخت کنــد و نوبت مراجعه بــه مراکز تعویض 
پــلاک را دریافت کنــد و در موعد مقرر انتخابی، به 
همراه مدارک مورد نیاز نظیر مدارک شناسایی مالک 
خودرو، مــدارک مالکیت خودرو و فرم بازدید فنی 
خودرو که بایســتی از از دفاتر تعیین  شده، اخذ شود، 

به مرکز تعویض پلاک مراجعه کند.
پس از تایید مدارک و اطلاعات تعویض پلاک، 
مرکــز پلاک دهی، پلاک جدید را برای شــما صادر 
خواهد کرد. مدت زمــان صدور پلاک ملی جدید، 
ممکن است بسته به شرایط محلی و مقررات اداره ی 

پلاک های ویژه متفاوت باشد.
برخی کارشناسان معتقدند که به دلیل بالا بودن 
قیمت پلاک آزاد در بازار و عدم پردازش هزینه های 
مربــوط به آن، تبدیل پــلاک آزاد به پلاک ملی، تاثیر 
مستقیمی بر درآمد دولت خواهد داشت، ضمن اینکه 
خودروهای با پلاک ملی مجبور به پرداخت مالیات ها 
از قبیل مالیــات بر ارزش افزوده، عوارض بر ارزش 
خودرو، مالیات بر درآمــد، بیمه بدنه و… خواهند 
شد و در مجموع برای کشور می تواند باعث افزایش 
درآمــد و البته قانونمندی همه خودروها شــود. این 
اقدام از یک ســو افزایش درآمــد مالی دولت را در 
پی دارد و از ســوی دیگر، صاحبان خودرو به راحتی 

می توانند از مزایای آن بهره مند شوند.

در پی ابلاغ مجوز پلاک گذاری ملی خودروهای مناطق آزاد و فراهم شدن امکان واردات خودرو به سرزمین اصلی و مناطق آزاد و تبدیل آن 
به پلاک ملی، در این گزارش قصد داریم که به موضوع واردات خودرو به کشور از طریق مناطق آزاد با پلاک ملی بپردازیم.

 در خصوص اینکه چگونه به افراد شایسته برسیم، در بعضی دستگاه ها و نهادها، آزمون هایی 
در این خصوص برگزار می شود. در موارد دیگر، از افرادی که خود را صاحب صلاحیت می دانند، 
برای تصدی یک کار دعوت می شود و این افراد توسط یک هیأت مورد ارزیابی قرار می گیرند.
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